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Kmetijstvo. 

Petdesetletnica „Novic" in naše kmetijstvo. 
Leta 1843. je bilo velikega pomena za naše kme

tijstvo. Začele so izhajati „ Novice", ki so poučevale naše 
kmetovalce o umnem kmetijstvu. Poprej pri nas ni nikdo 
vedel, kako kmetujejo drugod in kako se da na znanostni 
podlagi zboljšati kmetijstvo, več pridelati na isti kmetiji. 
Sin se je naučil kraetovati od očeta in tako se je kme-
tovalo vedno po starem. Za prejšnje čase je bilo to stara 
kmetovanje povoljno, ali novi čas je prinesel nove potrebe 
in tudi kmet mora napredovati, če hoče izhajati v pre-
menjenih razmerah. 

V teku petdesetih let so „Novice" prinesle nebrojna 
večjih in malih spisov o kmetijstvu. Seznanjale so na& 
narod z zboljšanim kmetijstvu v napredujočih deželah. 
Vsak napredek v kmetijstvom so omenile. „Novicam" se 
imajo torej mnogi Slovenci zahvaliti, da so si z umenejšim 
kmetijstvom zboljšali svoje blagostanje. Ni ga kmetijskega 
ali gospodarskega vprašanja, da bi „Novice" se ne bile 
pečale ž njim. Prvič so priporočale pogozdovanje Krasa, 
ki sedaj tako lepo napreduje in obeta najlepše uspehe. 
O koliko so pisale o tej stvari, kako naj se pogozduje, 
kaka drevesa naj se sade. Gotovo je mnogo zahvaliti 
naš list, da se je prebivalstvo zavzelo za to stvar. 

Ravno tako so po svoji moči pospeševale osuševanje 
ljubljanskega barja, katero se kakor je upati, kmalu 
začne. Spodbujale so naše kmetovalce k umni živinoreji 
in jim kazale, katera živinska plemena bi bila za naše kraje. 

Poznavajoč važnost kredita za kmeta in obrtnika so 
že prva leta razkladale važnost denarnih zavodov zlasti 
hranilnic, ravno tako so tudi pozneje opozarjale naše pre
bivalstvo na posojilnice. 

Pa ne le v listu samem, temveč tudi kot priloga 
„Novice" priobčila marsikako kmetovalcem koristno knjigo. 
Omenimo naj le Matije Vrtovca „Vinorejo" in »Kmetijsko 
kemijo". Obe ti dve knjigi sta jako poučni in imata še 
dandanes veliko veljavo. Poslednja je seveda nekoliko 
zastarela, ker kemijska znanost tako hitro napreduje v 
sedanjem času. 

Prvi urednik našega lista dr. Janez Bleiweis je tudi 
poleg uredništva „Novic" spisal mnogo za kmetijstvo po
učnih del, o katerih se spodobi, da jih danes omenjamo, 
ker so tudi te knjige v nekaki zvezi s Bleivveisovim de-
lovanjem pri „Novicah". 

„Pratika" je poprej prinašala le koledarsko snov, 
ali Bleiweis je pa osnoval „ Veliko Pratiko," katera je pa 
prinašala tudi razne poučne sestavke, zlasti poučne za 
kmeta. „Velika Pratika" se je kmalu ljudem priljubila in 
se je kmalu močno razširila po slovenskih pokrajinah. 
Poučni spisi v njej imeli so baš zaradi tega velik uspeh, 
ker so se tako razširili po vsem Slovenskem. 

Leta 1843. je spisal „Bukve za kmeta", v kateri 
poučuje kmete, kako naj kupujejo, rede, in opravljajo* 
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konje, da bodo imeli kaj dobička od konjereje. Ta knjiga 
je rodila mnogo dobrega sadu in je marsikaterega slo
venskega kmeta obvarovala škode. 

Leta 1846. je izdal dr. Bleiweis svojo knjigo „Mi-
loserčnost do žival", to knjigo so dobili zastonj vsi na
ročniki „Novic". V tej knjigi je Bleiweis pokazal svoje 
dobro srce. Bavarski vojvoda Maks kot pokrovitelj društva 
zoper trpinčenje živalij mu je poslal v priznanje te knjige 
bronasto svetinjo. 

Leta 1851. je izdal dr. Bleiweis dve za kmeta važni 
knjigi, v prvi je razkladal, kako se podkavajo konji, da 
ostane kopito zdravo, v drugi je pa razkladal, kako se 
murve sade, sviloprejkam streže in svila prideluje. 

Z dr. Strupijem sta izdajala obširno knjigo o živi-
nozdravstvu, v kateri je je dr. Bleiweis spisal dober poduk, 
kako je ravnati pri porodih živine. Leta 1871. je pa po
kojni dr. Bleiweis poklonil Slovencem knjigo o umni ži
vinoreji, katera je bila v veliko korist našim kmetom. 

Kakor so minolih petdeset let „Novice" in njih ured
niki in sotrudniki posebno trudili za povzdigo blagostanja 
kmetijstva, tako bodo tudi v bodoče, ker kmet je tisti 
steber, na katerem stoji vsa bodočnost našega naroda in 
da se ohrani ta steber je dolžnost skrbeti vseh slovenskih 
rodoljubov. Iz kmetskega stanu so prihajali možje, kateri 
so vzdramili naš narod in za to so „Novice" pa ob svoji 
petdesetletnici posebno ponosne na to, ker so storile za 
kmeta. 


